



**Dr. Mansour Sodani**

**Shahid Chamran University of Ahvaz**

**Faculty Member, Faculty of Education and Psychology**

**Department of Counseling and Guidance**

**Ph.D. in Family Counseling from Allameh Tabataba'i University, 08/15/2006**

**Place of Birth: Lorestan – Borujerd**

**Academic Rank: Professor**

**Employment Status: Permanent**

**Date of Employment: 09/23/1997**

**Email: [sodani\\_m@scu.ac.ir](mailto:sodani_m@scu.ac.ir)**

## ARTICLE JOURNAL

–Shihab, K.J., Sodani, M., & Neissi, A. (2024). The effect of the integrative interaction style on life satisfaction among widows. *Evolutionary Studies in Imaginative Culture*, *S3*, 2196–2212. Publisher: The Netherlands Press. <https://doi.org/10.26.2024>

–Goodarzi, M., Shahbazi, M., Sodani, M., & Piriaei, H. (2024). The effectiveness of solution-focused therapy on anxiety and mobile phone addiction in male students. *Health Promotion Management Journal*, *2(66)*, 82-93. Published by Iranian Nursing Scientific Association

–Solimani Kaji, Z., Sodani, M., Dashtbozorgi, Z., & Kazemian Moghadam, K. (2024). Comparison of the effectiveness of emotion-focused schema therapy and transactional analysis on cognitive emotion regulation and rumination in couples with marital conflicts. *Journal of Mashhad University of Medical Sciences*, *2*, 640-659. Published by Ferdowsi University of Medical Sciences, Mashhad, Iran

–Solimani Kaji, Z., Sodani, M., Dashtbozorgi, Z., & Kazemian Moghadam, K. (2024). Comparison of the effectiveness of emotion-focused schema therapy and transactional analysis on marital conflict beliefs. *Journal of Behavioral Sciences Research*, *1*, 114-124. Published by Isfahan University of Medical Sciences

–Sabti Eissa, M., Sodani, M., & Neissi, A. (2024). The effectiveness of a counseling program using dialogue in developing marital compatibility among married university students. *Evolutionary Studies in Imaginative Culture*, *S3*, 1–18. Publisher: The Netherlands Press. <https://doi.org/10.26.2024>

–Sabti Eissa, M., Sodani, M., & Neissi, A. (2024). The reduction of emotional divorce among married university students with the use of a self-talk counseling program. *Migration Letters*, *S9*, 1094–1111. Publisher: Transnational Press London. <https://doi.org/05.03.2024>

–Burhan Ferman, M., Sodani, M., & Neissi, A. (2023). The effectiveness of client-centered therapy in reducing feelings of psychological loneliness among divorced women in Baghdad Governorate. *Migration Letters*, *S8*, 928–943. Publisher: Transnational Press London. <https://doi.org/11.12.2023>

–Salakhpour, Z., Sodani, M., Homaei, R., & Shahbazi, M. (2023). The effectiveness of emotion regulation training on psychological symptoms and risky behaviors in child

laborers: A quasi-experimental study. *International Journal of Behavioral Sciences (JBS)*, 3, 158–164. Publisher: ISC. <https://doi.org/11.21.2023>

–Yasin Darwish, M., Sodani, M., & Neissi, A. (2023). The effectiveness of a counseling program in the manner of playing a role in the development of a sound marriage choice among female university students who are qualified for marriage. *Migration Letters*, 58, 916–927. Publisher: Transnational Press London. <https://doi.org/11.12.2023>

–Abbaspour, Z., Karimi, S., & Sodani, M. (2023). Prevalence of parent abuse among male students during the COVID-19 pandemic. *Journal of Ilam University of Medical Sciences*, 6, 115-126. Published by Ilam University of Medical Sciences

–Karimzadeh, K., Sodani, M., Safarzadeh, S., & Karai, A. (2023). Comparison of the effectiveness of acceptance and commitment therapy and solution-focused therapy on conflict resolution styles in couples. *Journal of Mashhad University of Medical Sciences*, 6, 1660-1671. Published by Ferdowsi University of Medical Sciences, Mashhad, Iran

–Goodarzi, M., Shahbazi, M., Sodani, M., & Piriaei, H. (2023). The effectiveness of mindfulness-based cognitive therapy on anxiety and resilience in male students with mobile phone addiction. *Ravanshenasi Journal*, 10(91), 79-88. Published by Iranian Association of Child and Adolescent Psychiatry

–Sodani, M., & Judaki, Z. (2023). The effectiveness of mindfulness training based on Quranic verses and hadiths on reducing depression in female high school students in Khorramabad. *Journal of Modern Research in Islamic Human Sciences Studies*, 4, 71-81. Published by Lorestan University

–Heidari, R., Sodani, M., Rajabi, G., & Khajastemehr, R. (2023). Investigating the experience of spouse selection in children of divorce: A qualitative study. *Counseling Research Journal*, 87, 86-113. Published by Iranian Counseling Association

–Salakhpour, Z., Sodani, M., Homayoun, R., & Shahbazi, M. (2023). Comparison of the effectiveness of emotion regulation training and compassion-focused therapy on psychological symptoms and risky behaviors in working children. *Journal of Behavioral Sciences Research*, 3, 485-500. Published by Isfahan University of Medical Sciences

–Rafiei, F., Sodani, M., & Gholamzadeh Jeffreh, M. (2023). Transformation of love during the COVID-19 crisis: The lived experience of couples in stable marriages. *Journal of Disability Studies*, 0, 88-88. Published by Iran University of Medical Sciences

–Farhadi, A., Sodani, M., & Gholamzadeh Jeffreh, M. (2023). The effectiveness of schema therapy on quality of life and anxiety in methadone-treated drug users in Ahvaz. *Journal of Disability Studies*, 1402-2, 66-66.

–Bastani, S., Gholamzadeh Jeffreh, M., & Sodani, M. (2023). Adaptation to divorce: A reflection on the lived experience of divorced women. *Woman and Society Journal*, 54, 141-156. Published by Islamic Azad University, Marvdasht Branch

–Salimi, H., & Sodani, M. (2023). The effectiveness of short-term solution-focused couple therapy on increasing marital self-regulation and emotional distress tolerance in couples. *Journal of Clinical Psychology and Counseling Research*, 1, 5-24. Published by Ferdowsi University of Mashhad

–Judaki, Z., & Sodani, M. (2023). The effectiveness of mindfulness training based on Quranic verses and hadiths on reducing test anxiety in female high school students in Khorramabad. *Bioethics Journal*, 38, 1-12. Published by Shahid Beheshti University of Medical Sciences

–Hosseinzadeh Bandaghiri, M., Sodani, M., & Gholamzadeh Jeffreh, M. (2022). The effectiveness of effective communication skills training on couples' communication patterns. *Journal of Mashhad University of Medical Sciences*, 3, 50-57. Published by Ferdowsi University of Medical Sciences, Mashhad

–Sodani, M., Baharvand, I., & Mohammadi, K. (2022). The effectiveness of reality therapy based on choice theory on quality of life and anxiety in methadone-treated drug users in Ahvaz. *Contemporary Psychology Journal*, 1, 85-94. Published by Iranian Psychological Association

–Rajabi, G., Khoshnooud, G., Sodani, M., & Khajastemehr, R. (2020). The effectiveness of emotionally focused couple therapy on increasing trust and marital satisfaction in married couples. *Iranian Journal of Psychiatry and Clinical Psychology*, 1, 114-129. Published by Iran University of Medical Sciences.

–Baharvand, I., & Sodani, M. (2020). The effectiveness of mindfulness-based stress reduction training on empathy and compassion in adolescents with single mothers. *Journal of Psychological Sciences*, 86, 183-191. Published by Private Publisher

–Nazari Far, M., Sodani, M., Khajastemehr, R., & Farhadi Rad, H. (2020). Developing a model of women's adjustment after divorce: A contextual study. *Journal of Family Counseling and Psychotherapy*, 2, 93-122. Published by University of Kurdistan

-Baharvand, I., Sodani, M., & Abbaspour, Z. (2020). The effectiveness of mindfulness-based stress reduction training on parent-child conflict and bullying in adolescents with single mothers. *Journal of Family Psychology, 1*, 69-80. Published by Iranian Scientific Association of Family Psychology

-Gharibi Asl, A., Sodani, M. & Attari, Y. (2016). The Effectiveness of Cognitive-Behavioral Group Counseling on Self-Concept and Depression in Women with Breast Cancer. *Journal of Jundishapur Medical Sciences, 3*, 333-345. ISC. Publisher: Ahvaz Jundishapur University of Medical Sciences.

-Sodani, M., Momeni Javid, M., Mehrabizadeh Honarmand, M., & Khajestemehr, R. (2016). The Effectiveness of Couple Coping Enhancement Training on Couple Coping, Conflict Resolution Styles, Ineffective Communication, and Intimate Security in Couples. *Journal of Woman and Society, 1*, 45-66. ISC. Publisher: Islamic Azad University, Marvdasht Branch.

-Seyed Mousavi, F. & Sodani, M. (2016). The Effectiveness of Resilience Training with Emphasis on Religious Teachings on the Quality of Life of Female Students in Vocational Schools in District 3 of Ahvaz. *Journal of Social Psychology, 35*, 63-76. Other. Publisher: Islamic Azad University, Ahvaz Branch.

-Sodani, M. Dastan, N., Khajestemehr, R. & Rajabi.GH. (2015). Comparing the Effectiveness of Narrative Couple Therapy and Integrative Behavioral Couple Therapy on Conflict Resolution Tactics of Women Victims of Spousal Violence. *Journal of Woman and Society, 3*, 1-12. ISC. Publisher: Islamic Azad University, Marvdasht Branch.

-Karimi, J., Sodani, M., Mehrabizadeh Honarmand, M. & Neisi, A. (2015). Investigating the Effectiveness of Integrative Couple Therapy on Reducing Depression, Post-Traumatic Stress Symptoms, and Increasing Forgiveness and Intimate Relationships After Spousal Infidelity. *Journal of Clinical Psychology and Counseling Research, 2*, 51-68. ISC. Publisher: Ferdowsi University of Mashhad.

-Shojaeian, M., Sodani, M., & Moradi. F. (2014). The Effectiveness of Group Logotherapy on Increasing Life Expectancy in Retired Men of the Retirees Center of Mamasani City. *Armaghan-e-Danesh Journal, 6(89)*, 497-506. ISC. Publisher: Yasuj University of Medical Sciences.

-Sodani, M., Momeni Javid, M. & Mohammadi, K. (2014). The Effect of Transactional Analysis Training on Psychological Well-Being and Self-Knowledge of Married Women. *Journal of Applied Counseling, 2*, 51-64. ISC. Publisher: Shahid Chamran University of Ahvaz.

-Rezaei, K., Sodani, M. & Attari, Y. (2013). The Effectiveness of Krumboltz's Social Learning Theory on Increasing Satisfaction with Supervision and Colleagues Among Female Teachers. *Journal of New Educational Thoughts*, 4, 145-162. ISC. Publisher: Alzahra University.

-Karimi, J., Sodani, M., Mehrabizadeh Honarmand, M. & Neisi, A. (2013). Comparing the Effectiveness of Integrative Couple Therapy and Emotionally Focused Couple Therapy on Symptoms of Depression and Post-Traumatic Stress Due to Extramarital Affairs in Couples. *Journal of Clinical Psychology*, 3, 35-46. ISC. Publisher: Semnan University.

-Sodani, M., Ali Amiri Moghadam, A. & Mehnoz Mehrabizadeh Honarmand. (2013). Investigating the Effectiveness of Satir's Communication Approach on Marital Conflicts and Adaptability. *Journal of Clinical Psychology and Counseling Research*, 1, 5-20. ISC. Publisher: Ferdowsi University of Mashhad.

-Sodani, M., Dehghani, M. & Dehghani Zadeh, Z. (2013). The Effectiveness of Transactional Analysis (TA) Training on Marital Burnout and Quality of Life of Couples. *Journal of Family Counseling and Psychotherapy*, 2, 159-180. ISC. Publisher: University of Kurdistan.

-Beshkar, S., Sodani, M. & Shahni Yeylagh, M. (2012). The Effect of Anger Management Skills Training on Reducing Marital Conflicts. *Journal of Psychological Achievements*, 1, 199-226. ISC. Publisher: Shahid Chamran University of Ahvaz.

-Sodani, M., Mehrabizadeh Honarmand, M. & Soltani, Z. (2012). The Effectiveness of Transactional Analysis Training on Improving the Functioning of Incompatible Couples. *Journal of Family Counseling and Psychotherapy*, 3, 268-287. ISC. Publisher: University of Kurdistan.

### **Conferences:**

- Sodani, M., Yadegari, E., Shafiabady, A. & Mohammadi, K. (2011). Effectiveness of Group-based Creativity Acquisition on Job Self-efficacy in a Welfare Organization in Iran, International Conference on Social Science and Humanity, International Economics Development Research Center.

- Pourkaveh Dehkordi, M., Sodani, M. & Poordel, M. (March 14, 2024). The Effectiveness of Acceptance and Commitment Training on Marital Satisfaction Among Parents of Elementary School Students in Ben City. Conference: The 5th National Congress of the Iranian Scientific Association of Family Psychology, "Quality of Relationships in Iranian Families"

- Poordel, M. & Sodani, M. (March 14, 2024). The Effectiveness of the Solution-Focused Approach on Emotional Responses of Betrayed Women. The 5th National Congress of the Iranian Scientific Association of Family Psychology, "Quality of Relationships in Iranian Families".

-Pourkaveh Dehkordi, M., Sodani, M. & Poordel, M. (March 14, 2024). The Effectiveness of Self-Compassion Training on Marital Intimacy Among Married Teachers. The 5th National Congress of the Iranian Scientific Association of Family Psychology, "Quality of Relationships in Iranian Families".

-Hosseini Ahmadfard, A. & Sodani, M (May 11, 2023). Investigating the Relationship Between Learning Styles and Self-Regulated Learning with Academic Performance of Students at Shahid Chamran University of Ahvaz. The 1st International Conference on Psychology, Social Sciences, Educational Sciences, and Philosophy.

- Omid, M., Karaei, A. & Sodani, M. (March 8, 2023). Investigating the Effectiveness of Gottman Couple Therapy on Cohesion, Adaptability, and Communication Levels Among Incompatible Couples. The 4th National Congress of the Iranian Scientific Association of Family Psychology, "Successful Marriage and Healthy Parenting."

## **books:**

- Translators: Baharvand, I. & Sodani, M. (2024). What Makes You Stronger: How to Progress in the Face of Change and Uncertainty with Acceptance and Commitment Therapy. Publisher: Avaye Noor.

-Translators: Sodani, M., Khosravi, F. & Mansouri Kariani, R. (2022) Cognitive Behavioral Therapy for Students with Attention Deficit Hyperactivity Disorder (ADHD). Publisher: Educational Institute of Arshidan

- Authors: Akhavan, N. & Sodani, M. (2022). Life Skills and Marital Conflict. Publisher: Sanjesh va Danesh

- Translators: Bashkar, A., Sodani, M. & Jamshidi, F. (2019). Corrective Counseling and Rehabilitation. Publisher: Islamic Education and Training Publications.

- Translators: Kaveh Farsani, Z., Zafari Zadeh, A.A., Sodani, M. & Akbari, M. (2018). Counseling with Muslims. Publisher: Yaramana

-Authors: Farzi, SH., Sodani, M. & Karaei, A. (2017). Parent-Child Relationships with an Emphasis on Islamic Lifestyle. Publisher: Ahvaz Medical Sciences and Technologies

- Authors: Sodani, M. & Shahidi, M. (2017). Therapeutic Activities: Most Effective Structured Therapy Experiences for Children, Adolescents, and Families. Publisher: Faraangizesh

-Authors: Nazari Far, M. & Sodani, M. (2017). Authors: Nazari Far, M. and Mansour Sodani, M. (2017). Understanding and Treating Marital Conflicts (with an Emphasis on Behavioral-Relational Couple Therapy). Publisher: Navid-e-Hekmat

-Authors: Sodani, M., Salehi Zadeh, A. & Mohammadi, k. (2015). A Systematic Review of Educational-Therapeutic Plans in Counseling and Psychotherapy (A Practical Guide for Clinical Specialists). Publisher: Avaye Noor

-Hosseini, S.A., Sodani, M. & Poondenezhadan, A. (2014). Nutrition and Hyperactive Children. Publisher: Ahvaz Medical Sciences and Technologies

- Sodani, M. (2012). A New Perspective on Narrative Family Therapy. Publisher: Rah-e-Novin

- Sodani, M. (2012). Anger Management in Marital Conflicts. Publisher: Rashdin

## **Theses:**

-Comparing the Effect of Self-Regulation and Integrative Interaction Styles on Modifying Psychopathic Personality Behavior and Social Isolation Among Widows. (2024). PhD Student: Shihab Kazem Jawad / Supervisor: Mansour Sodani / Advisor: Abdol Kazem Neissi

-Developing a Psychological Empowerment-Based Training Program and Comparing Its Effectiveness with Cognitive Behavioral Therapy on Psychological Flexibility, Academic Hope, and Life Satisfaction in Adolescents (2024). PhD Student: Iman Baharvand / Supervisor: Mansour Sodani/ Advisor: Gholamreza Rajabi / Advisor: Zabihollah Abbas Pour

-The Effectiveness of a Counseling Program Using Self-Talk and Dialogue in Reducing Emotional Divorce and Enhancing Marital Compatibility Among University Students. (2024). PhD Student: Mohammad Sabti Eissa / Supervisor: Mansour Sodani / Advisor: Abdol Kazem Neissi

-Comparing the Effectiveness of a Counseling Program Using the Goleman Model and Role-Playing in Developing Self-Awareness and Sound Marital Choice Among Female University Students Qualified for Marriage (2023). PhD Student: Muna Yasin Darwish/ Supervisor: Mansour Sodani/ Advisor: Abdol Kazem Neissi



-Comparing the Effectiveness of Client-Centered Therapy and Meaning Therapy in Reducing Feelings of Psychological Loneliness and Enhancing Love for Life Among Divorced Women. (2023). PhD Student: Marwah Burhan Ferman / Supervisor: Mansour Sodani /Advisor: Abdol Kazem Neissi

- The Effectiveness of Parent-Child Relationship-Based Training on Negative Academic Emotions, Hope, and Depression in Children with Incarcerated Fathers (2023). Master's Student: Samaneh Drykvand/ Supervisor: Mansour Sodani / Advisor: Manouchehr Taghipour

-Investigating the Lived Experience of Spouse Selection in Children of Divorce (A Qualitative Study). (2023). PhD Student: Roya Heidari / Supervisor: Mansour Sodani / Advisor: Gholamreza Rajabi/ Advisor: Reza Khajasteh Mehr



الدكتور منصور السوداني

عضو هيئة التدريس، كلية التربية وعلم النفس

جامعة شهيد تشمران الأهواز

قسم الإرشاد والإرشاد النفسي

مكان الولادة: لورستان – بروجرد

الرتبة الأكاديمية: أستاذ

حالة التوظيف: دائم

تاريخ التوظيف: ١٩٩٧/٠٩/٢٣

الدرجة: ٣٧

البريد الإلكتروني:

## مقالات مجلات

- جواد شهاب، ك،، سودانى، م،، و نيسى، ع. (٢٠٢٤). تأثير أسلوب التفاعل التكاملى على الرضا عن الحياة لدى الأرامل. دراسات تطويرية فى الثقافة التخيلية، S3، ٢١٩٦. 2212- الناشر : The Netherlands Press. <https://doi.org/10.26.2024>
- كودرزى، م،، شهبازى، م،، سودانى، م،، و بيرياى، ح. (٢٠٢٤). فعالية العلاج المركز على الحلول فى القلق وإدمان الهواتف المحمولة لدى الطلاب الذكور. مجلة إدارة تعزيز الصحة، ٢(٤٦)، ٩٣-٨٢. الناشر: الجمعية العلمية للتمريض الإيرانية .
- سليمانى كاجى، ز،، سودانى، م،، دشت بزركى، ز،، و كاظميان مقدم، ك. (٢٠٢٤). مقارنة فعالية العلاج المخطط المركز على العاطفة والتحليل التفاعلى على تنظيم العاطفة المعرفية والتأمل لدى الأزواج الذين يعانون من صراعات زوجية. مجلة جامعة مشهد للعلوم الطبية، ٢، ٦٤٠-٦٥٩. الناشر: جامعة فردوسى للعلوم الطبية، مشهد، إيران .
- سليمانى كاجى، ز،، سودانى، م،، دشت بزركى، ز،، و كاظميان مقدم، ك. (٢٠٢٤). مقارنة فعالية العلاج المخطط المركز على العاطفة والتحليل التفاعلى على معتقدات الصراع الزوجى. مجلة أبحاث العلوم السلوكية، ١، ١١٤-١٢٤. الناشر: جامعة أصفهان للعلوم الطبية .
- سبتى عيسى، م،، سودانى، م،، و نيسى، أ. (٢٠٢٤). فعالية برنامج إرشادى باستخدام الحوار فى تطوير التوافق الزوجى لدى الطلاب الجامعيين المتزوجين. دراسات تطويرية فى الثقافة التخيلية، S3، ١. 18- الناشر : The Netherlands Press. <https://doi.org/10.26.2024>
- سبتى عيسى، م،، سودانى، م،، و نيسى، أ. (٢٠٢٤). تقليل الطلاق العاطفى لدى الطلاب الجامعيين المتزوجين باستخدام برنامج إرشادى للحديث الذاتى. رسائل الهجرة، S9، ١٠٩٤. 1111- الناشر : Transnational Press London. <https://doi.org/05.03.2024>
- برهان فرمان، م،، سودانى، م،، و نيسى، ع. (٢٠٢٣). فعالية العلاج المتمركز حول العميل فى تقليل مشاعر الوحدة النفسية لدى النساء المطلقات فى محافظة بغداد. رسائل الهجرة، S8، ٩٢٨. 943- الناشر : Transnational Press London. <https://doi.org/11.12.2023>
- سلاخ بور، ز،، سودانى، م،، حمائى، ر،، و شهبازى، م. (٢٠٢٣). فعالية تدريب تنظيم العاطفة على الأعراض النفسية والسلوكيات الخطرة لدى عمال الأطفال: دراسة شبه تجريبية. المجلة الدولية للعلوم السلوكية (JBS)، ٣، ١٥٨. 164- الناشر : ISC. <https://doi.org/11.21.2023>
- ياسين درويش، م،، سودانى، م،، و نيسى، ع. (٢٠٢٣). فعالية برنامج إرشادى بأسلوب لعب الدور فى تطوير اختيار زواج سليم لدى الطالبات الجامعيات المؤهلات للزواج. رسائل الهجرة، S8، ٩١٦. 927- الناشر : Transnational Press London. <https://doi.org/11.12.2023>

-عباس بور، ز، كريمى، س، و سودانى، م. (٢٠٢٣). انتشار إساءة الوالدين بين الطلاب الذكور خلال جائحة COVID-19. مجلة جامعة إلام للعلوم الطبية، ٤، ١١٥-١٢٦. الناشر: جامعة إلام للعلوم الطبية .

-كريم زاده، ك، سودانى، م، صفارزاده، س، و كرائى، أ. (٢٠٢٣). مقارنة فعالية العلاج بالقبول والالتزام والعلاج المركّز على الحلول فى أساليب حل النزاعات لدى الأزواج. مجلة جامعة مشهد للعلوم الطبية، ٤، ١٦٦١-١٦٦٠. الناشر: جامعة فردوسى للعلوم الطبية، مشهد، إيران .

-كوردزى، م، شهبازى، م، سودانى، م، و بيرياى، ح. (٢٠٢٣). فعالية العلاج المعرفى القائم على اليقظة الذهنية فى القلق والبرونة لدى الطلاب الذكور الذين يعانون من إدمان الهواتف المحمولة. مجلة روانشناسى، ١٠ (٩١)

-سودانى، م، و جودكى، ز. (٢٠٢٣). فعالية التدريب على اليقظة الذهنية المستند إلى الآيات القرآنية والأحاديث النبوية فى تقليل الاكتئاب لدى طالبات المرحلة الثانوية فى خرم آباد. مجلة البحوث الحديثة فى الدراسات الإسلامية للعلوم الإنسانية، ٤، ٧١-٨١. الناشر: جامعة لورستان .

-حيدرى، ر، سودانى، م، رجبى، غ، و خجسته مهر، ر. (٢٠٢٣). دراسة تجربة اختيار الزوج لدى أبناء المطلقين: دراسة نوعية. مجلة البحوث الإرشادية، ٨٧، ٨٦-١١٣. الناشر: الجمعية الإيرانية للإرشاد .

-سلاخ بور، ز، سودانى، م، همايون، ر، و شهبازى، م. (٢٠٢٣). مقارنة فعالية تدريب تنظيم العاطفة والعلاج المركّز على التعاطف فى الأعراض النفسية والسلوكيات الخطرة لدى عمالة الأطفال. مجلة أبحاث العلوم السلوكية، ٣، ٤٨٥-٥٠٠. الناشر: جامعة أصفهان للعلوم الطبية .

-رفيعى، ف، سودانى، م، و غلام زاده جفره، م. (٢٠٢٣). تحول الحب خلال أزمة كوفيد-١٩: التجربة المعاشة للأزواج فى الزيجات المستقرة. مجلة دراسات الإعاقة، ٥، ٨٨-٨٨. الناشر: جامعة إيران للعلوم الطبية .

-فرهادى، أ، سودانى، م، و غلام زاده جفره، م. (٢٠٢٣). فعالية العلاج المخطط على جودة الحياة والقلق لدى متعاطى الميثادون فى الأهواز. مجلة دراسات الإعاقة، ٢، ١٤٠٢-٦٦. ٦٦ .

-باستانى، س، غلام زاده جفره، م، و سودانى، م. (٢٠٢٣). التكيف مع الطلاق: انعكاس على التجربة المعاشة للمطلقات. مجلة المرأة والمجتمع، ٥٤، ١٤١-١٥٦. الناشر: جامعة آزاد الإسلامية، فرع مرودشت .

-سليمى، ح، و سودانى، م. (٢٠٢٣). فعالية العلاج الزوجى قصير المدى المركّز على الحلول فى زيادة التنظيم الذاتى الزوجى وتحمل الضيق العاطفى لدى الأزواج. مجلة البحوث فى علم النفس الإكلينيكي والإرشاد، ١، ٥-٢٤. الناشر: جامعة فردوسى مشهد .

-جودكى، ز، و سودانى، م. (٢٠٢٣). فعالية التدريب على اليقظة الذهنية المستند إلى الآيات القرآنية والأحاديث النبوية فى تقليل قلق الاختبار لدى طالبات المرحلة الثانوية فى خرم آباد. مجلة بيوايثيكيكس، ٣٨، ١-١٢. الناشر: جامعة شهيد بهشتى للعلوم الطبية .

-حسين زاده بندقيرى، م، سودانى، م، و غلام زاده جفره، م. (٢٠٢٢). فعالية تدريب مهارات التواصل الفعال على أنماط التواصل بين الأزواج. مجلة جامعة مشهد للعلوم الطبية، ٣، ٥٠-٥٧. الناشر: جامعة فردوسى للعلوم الطبية، مشهد .

-سودانى، م.، بهاروند، إ.، و محمدى، ك. (٢٠٢٢). فعالية العلاج الوقعى القائم على نظرية الاختيار على جودة الحياة والقلق لدى متعاطى الميثادون فى الأهواز. مجلة علم النفس المعاصر، ١، ٨٥-٩٤. الناشر: الجمعية الإيرانية لعلم النفس .

-رجبى، غ.، خشنود، غ.، سودانى، م.، و خجسته مهر، ر. (٢٠٢٠). فعالية العلاج الزوجى المركز على العاطفة فى زيادة الثقة والرضا الزوجى لدى الأزواج المتزوجين. المجلة الإيرانية للطب النفسى وعلم النفس الإكلينيكى، ١، ١١٤-١٢٩. الناشر: جامعة إيران للعلوم الطبية .

-بهاروند، إ.، و سودانى، م. (٢٠٢٠). فعالية تدريب الحد من التوتر القائم على اليقظة الذهنية على التعاطف والرحمة لدى المراهقين ذوى الأمهات العازبات. مجلة العلوم النفسية، ٨٦، ١٨٣-١٩١. الناشر: ناشر خاص .

-نظرى فر، م.، سودانى، م.، خجسته مهر، ر.، و فرهادى راد، ح. (٢٠٢٠). تطوير نموذج لتكيف النساء بعد الطلاق: دراسة سياقية. مجلة الإرشاد الأسرى والعلاج النفسى، ٢، ٩٣-١٢٢. الناشر: جامعة كردستان .

-بهاروند، إ.، سودانى، م.، و عباس بور، ذ. (٢٠٢٠). فعالية تدريب الحد من التوتر القائم على اليقظة الذهنية على الصراع بين الوالدين والطفل والتنمر لدى المراهقين ذوى الأمهات العازبات. مجلة علم النفس الأسرى، ١، ٦٩-٨٠. الناشر: الجمعية العلمية الإيرانية لعلم النفس الأسرى .

-غريبى أصل، أ.، سودانى، م.، و عطارى، س. (٢٠١٦). فعالية الإرشاد الجماعى المعرفى السلوكى على مفهوم الذات والاكنتاب لدى النساء المصابات بسرطان الثدي. مجلة علوم جندى شابور الطبية، ٣، ٣٣٣-٣٤٥. الناشر: جامعة جندى شابور للعلوم الطبية، الأهواز .

-سودانى، م.، مومنى جاويد، م.، مهربابى زاده هنرمند، م.، و خجسته مهر، ر. (٢٠١٦). فعالية تدريب تعزيز التكيف الزوجى على التكيف الزوجى، أساليب حل النزاعات، التواصل غير الفعال، والأمان العاطفى لدى الأزواج. مجلة المرأة والمجتمع، ١، ٤٥-٦٦. الناشر: جامعة آزاد الإسلامية، فرع مرودشت .

-سيد موسى، ف.، و سودانى، م. (٢٠١٦). فعالية تدريب المرونة مع التركيز على التعاليم الدينية على جودة الحياة لدى طالبات المدارس المهنية فى المنطقة الثالثة من الأهواز. مجلة علم النفس الاجتماعى، ٣٥، ٦٣-٧٦. الناشر: جامعة آزاد الإسلامية، فرع الأهواز .

-سودانى، م.، داستان، ن.، خجسته مهر، ر.، و رجبى، غ. (٢٠١٥). مقارنة فعالية العلاج الزوجى السردى والعلاج الزوجى التكاملى السلوكى على تكتيكات حل النزاعات لدى النساء ضحايا العنف الزوجى. مجلة المرأة والمجتمع، ٣، ١-١٢. الناشر: جامعة آزاد الإسلامية، فرع مرودشت، ٧٩-٨٨. الناشر: الجمعية الإيرانية لطب نفس الأطفال والمراهقين.

-كريمى، ج.، سودانى، م.، مهربابى زاده هنرمند، م.، و نيسى، ع. (٢٠١٥). دراسة فعالية العلاج الزوجى التكاملى فى تقليل الاكنتاب، أعراض اضطراب ما بعد الصدمة، وزيادة التسامح والعلاقات الحميمة بعد خيانة الزوج. مجلة البحوث فى علم النفس الإكلينيكى والإرشاد، ٢، ٥١-٦٨. الناشر: جامعة فردوسى مشهد .

-شجاعيان، م.، سودانى، م.، و مرادى، ف. (٢٠١٤). فعالية العلاج الجماعى بالمعنى (لوجوثيرابى) فى زيادة الأمل بالحياة لدى الرجال المتقاعدین فى مركز متقاعدى مدينة ممسنى. مجلة أرمغان دانش، ٦(٨٩)، ٥٠٦-٤٩٧. الناشر: جامعة ياسوج للعلوم الطبية .

-سودانى، م، مومنى جاويد، م، و محمدى، ك. (٢٠١٤). تأثير تدريب التحليل التفاعلى على الرفاهية النفسية ومعرفة الذات لدى النساء المتزوجات. مجلة الإرشاد التطبيقي، ٢، ٥١-٦٤. الناشر: جامعة شهيد تشرمان الأهواز .

-رضائى، ك،، سودانى، م،، و عطارى، ي. (٢٠١٣). فعالية نظرية التعلم الاجتماعى لكرومبولتز فى زيادة الرضا عن الإشراف والزملاء لدى المعلمات. مجلة الأفكار التربوية الجديدة، ٤، ١٤٥-١٦٢. الناشر: جامعة الزهراء .

-كريمى، ج،، سودانى، م،، مهرايى زاده هنرمند، م،، و نيسى، ع. (٢٠١٣). مقارنة فعالية العلاج الزوجى التكاملى والعلاج الزوجى المركز على العاطفة فى أعراض الاكتئاب واضطراب ما بعد الصدمة الناتجة عن العلاقات خارج إطار الزواج لدى الأزواج. مجلة علم النفس الإكلينيكي، ٣، ٣٥-٤٦. الناشر: جامعة سمنان.

-سودانى، م،، أميرى مقدم، ع،، و مهرايى زاده هنرمند، م. (٢٠١٣). دراسة فعالية نهج ساتير فى التواصل على الصراعات الزوجية والتكيف. مجلة البحوث فى علم النفس الإكلينيكي والإرشاد، ١، ٥-٢٠. الناشر: جامعة فردوسى مشهد .

-سودانى، م،، دهقانى، م،، و دهقانى زاده، ز. (٢٠١٣). فعالية تدريب التحليل التفاعلى (TA) على الإرهاق الزوجى وجودة الحياة لدى الأزواج. مجلة الإرشاد الأسرى والعلاج النفسى، ٢، ١٥٩-١٨٠. الناشر: جامعة كردستان .

-بشكار، س،، سودانى، م،، و شهينى بيلاق، م. (٢٠١٢). تأثير تدريب مهارات إدارة الغضب على تقليل الصراعات الزوجية. مجلة الإنجازات النفسية، ١، ١٩٩-٢٢٦. الناشر: جامعة شهيد تشرمان الأهواز .

-سودانى، م،، مهرايى زاده هنرمند، م،، و سلطانى، ز. (٢٠١٢). فعالية تدريب التحليل التفاعلى على تحسين أداء الأزواج غير المتوافقين. مجلة الإرشاد الأسرى والعلاج النفسى، ٣، ٢٦٨-٢٨٧. الناشر: جامعة كردستان .

## المؤتمرات

-سودانى، م،، يادگارى، إ،، شفيق آبادى، ع،، و محمدى، ك. (٢٠١١). فعالية اكتساب الإبداع القائم على المجموعة على الكفاءة الذاتية الوظيفية فى منظمة رعاية اجتماعية فى إيران، المؤتمر الدولى للعلوم الاجتماعية والإنسانية، مركز أبحاث تنمية الاقتصاد الدولى .

- نادرى، ن،، سودانى، م،، و نيسى، ع. (٢٠١٠). تأثير تدريب مهارات الذكاء العاطفى بين الأشخاص على الرضا الوظيفى والالتزام التنظيمى لدى موظفى شركة صناعية، أبحاث الأعمال العلمية المتقدمة .

-پوركاوه دهكردى، م،، سودانى، م،، و پوردل، م. (١٤ مارس ٢٠٢٤). فعالية تدريب القبول والالتزام على الرضا الزوجى لدى آباء وأمهات طلاب المدارس الابتدائية فى مدينة بن. المؤتمر الوطنى الخامس للجمعية العلمية الإيرانية لعلم النفس الأسرى، "جودة العلاقات فى الأسر الإيرانية" .

-پوردل، م،، و سودانى، م. (١٤ مارس ٢٠٢٤). فعالية النهج المركز على الحلول فى الاستجابات العاطفية للنساء المتضررات من الخيانة. المؤتمر الوطنى الخامس للجمعية العلمية الإيرانية لعلم النفس الأسرى، "جودة العلاقات فى الأسر الإيرانية" .

- پوركاوه دهكردى، م، سودانى، م، و پوردل، م. (١٤ مارس ٢٠٢٤). فعالية تدريب التعاطف الذاتى على العلاقة الحميمة الزوجية لدى المعلمين المتزوجين. المؤتمر الوطنى الخامس للجمعية العلمية الإيرانية لعلم النفس الأسرى، "جودة العلاقات فى الأسر الإيرانية".
- حسينى أحمدفداله، أ، و سودانى، م. (١١ مايو ٢٠٢٣). دراسة العلاقة بين أنماط التعلم والتعلم الذاتى المنظم مع الأداء الأكاديمى لطلاب جامعة شهيد تشمران الأهواز. المؤتمر الدولى الأول لعلم النفس، العلوم الاجتماعية، العلوم التربوية، والفلسفة .
- أميدى، م، كرائى، أ، و سودانى، م. (٨ مارس ٢٠٢٣). دراسة فعالية العلاج الزوجى لجوتمان على التماسك، التكيف، ومستويات التواصل لدى الأزواج غير المتوافقين. المؤتمر الوطنى الرابع للجمعية العلمية الإيرانية لعلم النفس الأسرى، "الزواج الناجح وتربية الأطفال الصحية".

## الكتب

- المترجمون: بهاروند، إ، و سودانى، م. (٢٠٢٤). ما الذى يجعلك أقوى: كيفية التقدم فى مواجهة التغيير وعدم اليقين باستخدام العلاج بالقبول والالتزام. الناشر: آواى نور .
- المترجمون: سودانى، م، خسروى، ف، و منصورى كاريانى، ر. (٢٠٢٢). العلاج المعرفى السلوكى للطلاب الذين يعانون من اضطراب نقص الانتباه وفرط النشاط (ADHD). الناشر: معهد أرشيدان التعليمى .
- المؤلفون: آخوند، ن، و سودانى، م. (٢٠٢٢). مهارات الحياة والصراع الزوجى. الناشر: سنجش و دانش .
- المترجمون: بشكار، أ، و سودانى، م، و جمشىدى، ف. (٢٠١٩). الإرشاد التصحيحى وإعادة التأهيل. الناشر: منشورات التربية والتعليم الإسلامية .
- المترجمون: كاوه فارسانى، ز، و ظفرى زاده، أ، و سودانى، م، و أكبرى، م. (٢٠١٨). الإرشاد مع المسلمين. الناشر: يارمانا .
- المؤلفون: فرضى، ش، و سودانى، م، و كرائى، أ. (٢٠١٧). علاقات الوالدين والطفل مع التركيز على نمط الحياة الإسلامى. الناشر: علوم وتقنيات الأهواز الطبية .
- المؤلفون: سودانى، م، و شهيدى، م. (٢٠١٧). الأنشطة العلاجية: أكثر التجارب العلاجية المنظمة فعالية للأطفال والمراهقين والعائلات. الناشر: فرانگيزش .
- المؤلفون: نظرى فر، م، و سودانى، م. (٢٠١٧). فهم وعلاج الصراعات الزوجية (مع التركيز على العلاج الزوجى السلوكى-العلائقى). الناشر: نيد-حكمت .
- المؤلفون: سودانى، م، و صالحى زاده، ع، و محمدى، ك. (٢٠١٥). مراجعة منهجية للخطط التعليمية-العلاجية فى الإرشاد والعلاج النفسى (دليل عملى للمتخصصين الإكلينيكين). الناشر: آواى نور .

-المؤلفون: حسيني، س.أ.، سوداني، م.، و بوندنژادان، ع. (٢٠١٤). التغذية والأطفال مفرطى النشاط. الناشر: علوم وتقنيات الأهواز الطبية .

-المؤلف: سوداني، م. (٢٠١٢). منظور جديد على العلاج الأسرى السردى. الناشر: راه-نوين .

-المؤلف: سوداني، م. (٢٠١٢). إدارة الغضب فى الصراعات الزوجية. الناشر: راشددين.

## الأطروحات

-مقارنة تأثير أسلوبى التنظيم الذاتى والتفاعل التكاملى على تعديل سلوك الشخصية المعادية للمجتمع والعزلة الاجتماعية لدى الأرامل. (٢٠٢٤). طالب الدكتوراه: شهاب كاظم جواد / المشرف: منصور سودانى / المستشار: عبدالكاظم نيسى .

-تطوير برنامج تدريبي قائم على التمكين النفسى ومقارنته فعاليته مع العلاج المعرفى السلوكى على المرونة النفسية، الأمل الأكاديمى، والرضا عن الحياة لدى المراهقين. (٢٠٢٤). طالب الدكتوراه: إيمان بهاروند / المشرف: منصور سودانى / المستشار: غلام رضا رجبى / المستشار: ذبيح الله عباس بور .

-فعالية برنامج إرشادى باستخدام الحديث الذاتى والحوار فى تقليل الطلاق العاطفى وتعزيز التوافق الزوجى لدى الطلاب الجامعيين. (٢٠٢٤). طالب الدكتوراه: محمد سبتى عيسى / المشرف: منصور سودانى / المستشار: عبدالكاظم نيسى .

-مقارنة فعالية برنامج إرشادى باستخدام نموذج جولمان ولعب الأدوار فى تطوير الوعى الذاتى واختيار زواج سليم لدى الطالبات الجامعيات المؤهلات للزواج. (٢٠٢٣). طالبه الدكتوراه: منى ياسين درويش / المشرف: منصور سودانى / المستشار: عبدالكاظم نيسى .

-مقارنة فعالية العلاج المتمركز حول العميل وعلاج المعنى فى تقليل مشاعر الوحدة النفسية وتعزيز حب الحياة لدى النساء المطلقات. (٢٠٢٣). طالب الدكتوراه: مروة برهان فرمان / المشرف: منصور سودانى / المستشار: عبدالكاظم نيسى .

-فعالية التدريب القائم على علاقة الوالدين والطفل على المشاعر الأكاديمية السلبية، الأمل، والاكئاب لدى الأطفال ذوى الآباء المسجونين. (٢٠٢٣). طالبه الماجستير: سمانه دريكفاند / المشرف: منصور سودانى / المستشار: منوچهر تقى بور .

-دراسة التجربة المعاشة لاختيار الزوج لدى أبناء المطلقين (دراسة نوعية). (٢٠٢٣). طالبه الدكتوراه: رؤيا حيدرى / المشرف: منصور سودانى / المستشار: غلام رضا رجبى / المستشار: رضا خجسته مهر.